

## بنك دخان أول بنك إسلامي في قطر يدشن عملياته عبر منصة المدفوعات الرقمية Kinexys، شبكة حسابات الإيداع القائمة على تقنية البلوك تشين والتابعة لبنك جي بي مورغان

**الدوحة، قطر - 03 أغسطس 2026:** أعلن بنك دخان عن تدشين عملياته فعليًا عبر شبكة حسابات الإيداع بتقنية البلوك تشين من منصة المدفوعات الرقمية Kinexys التابعة لبنك جي بي مورغان، ليصبح بذلك أول بنك إسلامي في دولة قطر يعتمد هذه البنية التحتية المتطورة لعمليات الدفع.

وتمثل هذه الخطوة محطة مهمة ضمن مسيرة التحول الرقمي للبنك، فهي تتيح تقديم خدمات دفع تتسم بسرعة وكفاءة أعلى وتوافر مستمر لعملائه من الشركات والمؤسسات، لا سيما الذين يعملون في أسواق تمتاز بالتوسع العالمي المتسارع وحساسيتها الفائقة لعامل الوقت.

وبفضل اعتمادها على تقنية البلوك تشين، توفر منصة Kinexys للمدفوعات الرقمية إمكانية إنجاز المدفوعات عبر الحدود لحظيًا وعلى مدار الساعة<sup>1</sup> طوال أيام الأسبوع، بما في ذلك خلال عطلات نهاية الأسبوع والإجازات الرسمية. بالإضافة إلى ذلك، تدعم المنصة التعامل بالعملات العالمية الرئيسية، وتتيح إجراء التسويات شبه الفورية والمدفوعات المبرمجة، إلى جانب دورها في الارتقاء بمستوى إدارة السيولة المالية.

### وبهذه المناسبة، قال السيّد أحمد هاشم، الرئيس التنفيذي لمجموعة بنك دخان بالوكالة:

"يجسد الانتقال إلى مرحلة التشغيل الفعلي عبر شبكة حسابات الإيداع بتقنية البلوك تشين من منصة المدفوعات الرقمية Kinexys التابعة لبنك جي بي مورغان مساعي بنك دخان الحثيثة لطرح حلول مبتكرة ومتوافقة مع أحكام الشريعة الإسلامية تلبي التطلعات المتنامية لعملائنا، وتمنحهم تجربة مصرفية أكثر مرونة. فمن خلال توظيف إمكانيات تقنية البلوك تشين والاستفادة من قدراتها، فإننا نمضي قدمًا في زيادة مستويات السرعة والشفافية والكفاءة في عمليات الدفع عبر الحدود، بما يواكب متطلبات الخزينة الحديثة، ويعزز منظومتنا الرقمية ومحفظتنا من الخدمات المتطورة."

**من جانبها، أشارت السيّد أكشيك غوبتا، رئيسة إدارة مبيعات المنتجات والحلول العالمية في شركة Kinexys التابعة لبنك جي بي مورغان، إلى أهمية هذه الخطوة، وقالت:**

"تمكّن شبكة حسابات الإيداع بتقنية البلوك تشين من منصة المدفوعات الرقمية Kinexys، المؤسسات المصرفية من تقديم حلول دفع فورية وعابرة للحدود على مدار الساعة، إلى جانب إتاحة عمليات تسوية تتسم بالكفاءة والاستمرارية. وانطلاقًا من حضورنا القوي بمنطقة الشرق الأوسط، حيث تستفيد ثمانية من كبرى البنوك في المنطقة من شبكة حسابات الإيداع القائمة على تقنية البلوك تشين، يسعدنا دعم بنك دخان في هذه الخطوة الاستراتيجية الهادفة لتعزيز حلول المدفوعات المقدمة لعملائه. ومن جانبنا، سنواصل جهودنا لتمكين المؤسسات المالية في مختلف أنحاء المنطقة من الاستفادة من المرحلة التالية من المدفوعات الرقمية."

وفي السياق ذاته، يُبرز هذا التطور الدور المتنامي للبنى التحتية المتقدمة للمدفوعات في قطاع الصيرفة الإسلامية. تضمن هذه التقنية، بما توفره من شفافية وأمان وتسوية في الوقت الفعلي، تعزيز مبادئ أساسية كالوضوح واليقين والكفاءة في المعاملات المالية، جنبًا إلى جنب مع تأكيد التزام بنك دخان بتوسيع آفاق الابتكار تحت مظلة الصيرفة الإسلامية. وبموجب هذا الإطلاق، ينضم بنك دخان إلى شبكة عالمية من المؤسسات المالية الرائدة التي تسخر البنية

<sup>1</sup> تُجرى التحويلات عبر الشبكة على مدار الساعة طوال أيام الأسبوع خلال العام، مع إتمامها في اليوم ذاته. يُلاحظ توقف تشغيلي مؤقت لمدة 3 ساعات خلال عطلة نهاية الأسبوع، من الساعة 3:00 إلى 6:00 مساءً بتوقيت شرق الولايات المتحدة (EST) كل يوم سبت، وذلك عند تحويل الأموال بين حسابات الإيداع التقليدية القائمة على الأنظمة المصرفية القديمة وحسابات الإيداع المعتمدة على تقنية البلوك تشين. ويجري حاليًا العمل على تطوير هذه الآلية وتعزيز كفاءتها.

التحتية القائمة على تقنية البلوك تشين لتحديث حلول الدفع عبر الحدود، وتحسين إدارة السيولة، ودعم مستقبل التمويل الرقمي.

## انتهى -

### نبذة حول بنك دخان:

تأسس بنك دخان ش.م.ع.ق. في دولة قطر كشركة مساهمة قطرية بسجل تجاري رقم 38012 بتاريخ 28 يناير 2008 ("تاريخ التأسيس"). بدأ بنك دخان ("البنك") أنشطته في 1 فبراير 2009 بموجب ترخيص مصرف قطر المركزي رقم (ر.م/2007/19). يعمل البنك وشركاته التابعة (يشار إليها جميعاً بـ "المجموعة") ويشار إليها بشكل فردي بـ "شركات المجموعة") بشكل أساسي في أنشطة التمويل والاستثمار والاستشارات وفقاً لقواعد ومبادئ الشريعة الإسلامية حسبما تحدده هيئة الرقابة الشرعية للبنك ووفقاً لأحكام عقد التأسيس والنظام الأساسي للبنك. يتم القيام بالأنشطة الاستثمارية لغرض أصحاب المال وبالنسبة للعملاء.

يعمل البنك من خلال فرعته الرئيسية الواقع في مدينة لوسيل وفروعه الثمانية المنتشرة في دولة قطر. وقد أطلق البنك هويته الجديدة تحت اسم "بنك دخان" في أكتوبر 2020 بعد الحصول على الموافقات اللازمة وفقاً للقوانين واللوائح المعمول بها في دولة قطر، حيث كان يُعرف سابقاً باسم "بنك بروة". البنك مملوك للجهات التالية: الهيئة العامة للتقاعد والتأمينات الاجتماعية بنسبة 24.5٪، وصندوق المعاشات العسكرية (قطر) بنسبة 11.7٪، وشركة قطر القابضة (الذراع الاستثماري والاستراتيجي المباشر لجهاز قطر للاستثمار الذي يمثل صندوق الثروة السيادية لدولة قطر) بنسبة 6.8٪، والأسهم المتبقية مملوكة من قبل عدد من الأفراد والشركات.

في 22 يناير 2023، وبموجب القرار رقم 2 لسنة 2023 الصادر عن وزارة التجارة والصناعة، تم تحويل البنك من شركة مساهمة خاصة قطرية إلى شركة مساهمة عامة قطرية. في 1 فبراير 2023، وافقت هيئة قطر للأسواق المالية على إدراج أسهم البنك في بورصة قطر.

بعد الحصول على موافقة هيئة قطر للأسواق المالية، بدأ التداول على أسهم البنك في بورصة قطر بتاريخ 21 فبراير 2023. تم إدراج البنك ضمن مؤشر MSCI للأسواق الناشئة اعتباراً من 31 مايو 2023. في 15 سبتمبر 2023، تم إدراج البنك في مؤشر FTSE المتوسط. قامت بورصة قطر بإدراج مؤشر البنك في بورصة قطر ومؤشر بورصة قطر الريان الإسلامي اعتباراً من 1 أكتوبر 2023.

### بيان إخلاء المسؤولية:

يُرجى ملاحظة أن هذا البيان الصحفي قد يتضمن بيانات تطلعية حول الأحداث والتوقعات المستقبلية. هذه البيانات ليست حقائق تاريخية، بل هي توقعات تعتمد على المعلومات المتاحة حالياً. قد تتأثر هذه التوقعات بعوامل عديدة، بما في ذلك الظروف الاقتصادية والمنافسة والتغيرات في السوق، والتي قد تؤدي إلى اختلاف كبير في النتائج أو مستوى الأداء أو الإنجازات عن تلك التوقعات الواردة صراحة أو ضمناً في هذا البيان.

لا ينبغي اعتبار أي من التوقعات أو التقديرات أو التنبؤات المستقبلية الواردة في هذا البيان الصحفي بمثابة تنبؤات أو وعود، ولا ينبغي اعتبارها بمثابة إشارة أو تأكيد أو ضمان بأن الافتراضات التي استندت إليها هذه التوقعات أو التقديرات أو التوقعات المستقبلية صحيحة أو شاملة أو في أي من الافتراضات المذكورة في هذا البيان الصحفي. لا يمكن اعتبار الأداء السابق مؤشراً دقيقاً للأداء المستقبلي. ولا يتحمل البنك أي التزامات بشأن تحديث البيانات التطلعية الواردة هنا لتعكس النتائج الفعلية أو التغيرات في الافتراضات أو التغيرات في العوامل المؤثرة عليها. يعتمد البنك على المعلومات المستمدة من مصادر يُعتقد أنها موثوقة ولكنه لا يضمن دقتها أو اكتمالها، كما تستند الآراء المقدمة هنا إلى معلومات عامة تم جمعها وقت كتابة هذا التقرير وهي عرضة للتغيير دون إشعار.

لا يتحمل البنك ولا أي من مديريه أو موظفيه أو مستشاريه أو المقاولين أو وكلائه أو شركاته التابعة أو شركائه أي مسؤولية عن أي خسارة أو تكاليف أو أضرار مباشرة أو غير مباشرة قد تنتج عن استخدام أو الاعتماد على أي من البيانات المستقبلية والمعلومات الواردة في هذا المستند.



## **Dukhan Bank Becomes Qatar's First Islamic Bank to Go Live on Kinexys by J.P. Morgan's Blockchain Deposit Account Network**

**Doha, Qatar - August 3, 2026** - Dukhan Bank, one of Qatar's leading Sharia-compliant financial institutions, has gone live on Kinexys by J.P. Morgan's Blockchain Deposit Account network, making it the first Islamic bank in Qatar to adopt this next-generation payments infrastructure.

The implementation marks a significant step in Dukhan Bank's digital transformation journey, enabling faster, more efficient, and always-on payment services for corporate and institutional clients with increasingly global and time-sensitive treasury requirements.

Kinexys' Blockchain Deposit Account network, offered through J.P. Morgan's industry-leading blockchain business unit, enables real-time cross-border payments 24 hours a day<sup>1</sup>, seven days a week, including weekends and public holidays. The network supports major global currencies and enables near instant settlement, programmable payments, and improved liquidity management.

Commenting on the launch, **Mr. Ahmed I. Hashem, Acting Group Chief Executive Officer of Dukhan Bank**, said:

*"Going live on Kinexys' Blockchain Deposit Account network reflects Dukhan Bank's commitment to delivering innovative, Sharia-compliant solutions that respond to the evolving needs of our clients. By leveraging blockchain technology, we are enhancing the speed, transparency, and efficiency of cross-border payments, while supporting modern treasury requirements and strengthening our digital capabilities."*

**Commenting on the collaboration, Akshika Gupta, Global Head of Product Sales and Solutions, Kinexys by J.P. Morgan**, said:

*"Kinexys' Blockchain Deposit Account network enables banks to offer clients real-time, 24/7 cross-border payments and efficient, always-on settlement. With an established presence in the Middle East – eight of the region's largest banks leverage our Blockchain Deposit Account network – we're pleased to support Dukhan Bank as it expands its payment capabilities. We remain focused on helping financial institutions across the region leverage the next phase of digital payments."*

This development also reflects the growing role of advanced payment infrastructure in Islamic finance. The transparency, security, and real-time settlement capabilities of distributed ledger technology can support principles such as clarity, certainty, and efficiency in financial transactions, and this

---

<sup>1</sup> Transfers on the network are completed on a 24/7/365 and same-day basis. Moving funds to and from the network from traditional Demand Deposit Accounts on legacy systems to Blockchain Deposit Account has a three-hour downtime over the weekend (3-6 p.m. EST every Saturday). Enhancement is under development.

implementation reinforces Dukhan Bank's commitment to innovation within a Sharia-compliant framework.

With this launch, Dukhan Bank joins a growing network of leading global financial institutions leveraging blockchain-powered infrastructure to modernize cross-border payments, optimize liquidity management, and support the future of digital finance.

### **About Dukhan Bank:**

Dukhan Bank was incorporated as a Qatari Shareholding Company in the State of Qatar under Commercial Registration No. 38012 dated 28 January 2008. Dukhan Bank commenced its activities on 1 February 2009 under Qatar Central Bank License No. RM/19/2007. The Bank and its subsidiaries are primarily engaged in financing, investing and advisory activities in accordance with Islamic Shari'a rules as determined by the Shari'a Committee of the Bank and provisions of its Memorandum and Articles of Association. Investment activities are carried out for proprietary purpose and on behalf of customers.

The Bank operates through its head office situated in Lusail Marina and its 8 branches in the State of Qatar. The Bank rebranded itself from Barwa Bank to Dukhan Bank during October 2020 post obtaining necessary approvals as per the State of Qatar applicable laws and regulations. The Bank is 24.5% owned by the General Retirement and Social Insurance Authority, 11.7% by the Military Pension Fund (Qatar), and 6.8% by Qatar Holding, strategic and direct investment arm of Qatar Investment Authority being the sovereign wealth fund of the State of Qatar; and remaining shares are owned by other shareholders.

On 22 January 2023, pursuant to Resolution No. 2 of 2023 by the Minister of Industry and Commerce, the Bank was converted from a Qatari Private Shareholding Company to a Qatari Public Shareholding Company. On 1 February 2023, Qatar Financial Markets Authority approved the listing of the Bank's shares on the Qatar Stock Exchange.

Following the approval, trading of the Bank's shares on Qatar Stock Exchange Main Index commenced on 21 February 2023. The Bank was included under the MSCI emerging market index as of the close of 31 May 2023. On 15 September 2023, the Bank was included in the FTSE's mid-cap index. QSE included the Bank to QE Index and QE Al-Rayan Islamic index effective from 1 October 2023.

### **Disclaimer:**

This press release may contain details about future events and expectations that are forward-looking statements. Any statement in this press release that is not a statement of historical fact is a forward-looking statement that involves known and unknown risks, uncertainties and other factors which may cause our actual results, performance or achievements to be materially different from any future results, performance or achievements expressed or implied by such forward-looking statements.

None of the future projections, expectations, estimates or prospects in this press release should be taken as forecasts or promises nor should they be taken as implying any indication, assurance or guarantee that the assumptions on which such future projections, expectations, estimates or prospects have been

prepared are correct or exhaustive or, in the case of the assumptions, fully stated in the press release. Further past performance cannot be relied on as a guide to future performance. The Bank assumes no obligations to update the forward-looking statements contained herein to reflect actual results, changes in assumptions or changes in factors affecting these statements. The Bank relies on information obtained from sources believed to be reliable but does not guarantee its accuracy or completeness. The opinions presented herein are based on general information gathered at the time of writing and are subject to change without notice.

The Bank, its Directors, officers, advisors, contractors and agents, its subsidiaries and associates, shall not be liable in any way for any costs, losses or other detrimental effects resulting or arising from the use of or reliance by any party on any forward-looking statement and / or other material contained herein.